
Entrevista Cassà al Dia

Aquest mes de maig s'ha fet un 
nou sopar solidari per recollir fons 
per ajudar el projecte que la fun-
dació Massai Reto  duu a terme 
a Kènia amb objectius educatius 
i formatius; el projecte ja s'ha po-
sat en marxa i ara el que cal és 
aconseguir que es  consolidi i tin-
gui garanties de futus. 

 Parlem amb la Marta Gras, 
una cassanenca co-fundadora 
de l’associació Masaai Reto, que 
dona suport a la comunitat maa-
sai a Kènia. 
Per què vas anar de viatge a 
l’Àfrica?
Vaig venir a Kènia ara fa catorze anys, 
quan vaig decidir deixar les finances i 
dedicar-me a la meva gran afició: els 
safaris. Cada vegada m’hi enganxava 
més, perquè em permetia conèixer 
cultures i necessitats diferents; i de 

fet va ser el que més el va impactar 
de Kènia, no només la fauna, sinó so-
bretot la seva gent. 

Fa cinc anys vaig començar el pro-
jecte Enkopiro Camp amb la meva 
parella, un campament pensat per 
combinar el safari tradicional amb una 
experiència més personal que permet 

acostar el viatger a la realitat lo-
cal, a la cultura maasai. 
Com definiries Maasai Reto?
És una associació transformado-
ra per a la comunitat on estem i 
l’impacte ja és molt notori, no no-
més per als nens sinó que l’escola 
que hem construït està provocant 
un efecte dominó. El que tenim 
clar és que invertint en educació 
no podem anar equivocats. 
Quines tasques fa l’associació? 
Quins reptes teniu?
L’objectiu de Maasai Reto és ca-
nalitzar els projectes d’ajuda a 

la comunitat maasai, especialment a 
l’àrea d’influència més directa que te-
nim estant nosaltres aquí a Enkopiro. 
Tenim la sort de poder estar sobre el 
terreny, i això dona molta confiança 
perquè estem directament sobre els 
projectes i a més a més tothom pot 

'L'escola ja està en marxa; 
ara cal consolidar el projecte'
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venir i conèixer-ho en persona. 
D’altra manera, així podem es-
tar segurs que les ajudes van on 
toca i on més falta fan. 

L’associació treballa principal-
ment sobre quatre eixos: sani-
tat, educació, aigua i potenciar 
joves i dones. El projecte més im-
portant que tenim és el de l’es-
cola, tot i que sempre hem anat 
fent projectes més petits. Paral-
lelament per ajudar a les famíli-
es, tenim un programa d’apadri-
nament, de manera que tothom 
qui vols apadrinar un nen o nena 
ho pot fer i així ajudar les famílies 
a cobrir les despeses de les ma-
trícules escolars, uniformes i el 
menjador de l’escola amb només 
150 euros a l’any, que aquí mar-
quen una gran diferència. 
Com va sorgir aquesta inicia-
tiva?
Tot va començar fa tres anys. 
Amb els meus germans sempre 
havíem tingut la idea de tenir un 
negoci junts, però mai trobàvem 
el què. Amb l’associació vàrem 
trobar un fil conductor i les nostres 
parelles també s’hi van animar. Ara 
a més a més tenim 3 membres col-
laboradores que ens ajuden amb 
molts projectes. 
Com ha evolucionat Maasai Reto 
amb el pas del temps?
Quan vam començar no sabíem ben bé 
què podríem arribar a fer i en realitat 
ha sigut un no parar. Ha evolucionat 
creixent molt més ràpid del que ens 
pensàvem, i per això creiem que és im-
portant donar continuïtat a la gent que 
ens va ajudar l’any passat per compar-
tir amb ells com està l’escola ara.  

Hem establert un sistema de micro-
projectes perquè la gent hi pugui con-
tribuir de manera més puntual. Fisio 
Salt ha posat porteries al pati, potser 
algun sabater s’anima i ens aconse-
gueixi sabates...; així és com hem 
anat aconseguint moltes coses!
Per què vau apostar per construir 
una escola i no decantar-vos per al-
guna altra iniciativa?
Quan vam començar el campament, 
vam preguntar a la comunitat les di-
ferents necessitats que tenien, i ens 
van parlar de la falta d’educació; sem-
pre hem seguit les necessitats de la 
població. També és important, per 

exemple, un dispensari mèdic, perquè 
el més proper està a deu o dotze qui-
lòmetres. 
Com va ser el procés de crear una 
escola?
Vam començar donant suport a una 
escola, fins que va sorgir l’oportunitat 
de construir-ne una de nova. La més 
propera estava a set quilòmetres i es-
tem en una àrea de conservació amb 
molts animals com elefants i búfals, 
cosa que fa molt complicat que els 
infants poguessin caminar sols per la 
zona. Fa un any i tres o quatre mesos 
que l’escola és el nostre principal pro-
jecte, i ara hi ha nou classes (ja cobrim 

46    Llumiguia · núm. 867 · maig 2025 



Entrevista Cassà al Dia
tota l’educació primària!), lavabos, 
cuina, sala per al professorat...

Vam començar amb el que aquí 
s’anomena “Preprimary”, que nor-
malment es cursa amb quatre 
anys, fins a segon de primària. 
En una mateixa classe, però, hi 
teníem infants de totes les edats, 
perquè també hi havia nens d’onze 
anys que no havien anat mai a es-
cola. El primer curs el vàrem aca-
bar cinquanta-vuit nens i nenes, i 
tots ells apadrinats. 

Volíem fer una classe per cada 
any i així acompanyar-los a poc a 
poc, per poder completar la pri-
mària a la mateixa escola. Aquest 
és el punt on estàvem l’any passat 
quan vàrem preparar el primer so-
par benèfic. La sort es va posar 
del nostre costat una vegada més i 
vàrem rebre prou ajuda per poder 
completar les quatre classes que 
faltaven i a més a més, hem po-
gut construir dos dormitoris amb 
capacitat de 24 nens i 24 nenes 
que ens permeten tenir un radi 
de cobertura de població molt més 
gran; i ja tenim 35 nens i nenes en 
aquest sistema d’internat. Volem que 
el projecte es consolidi i doni suport a 
la comunitat en aquesta zona durant 
força temps.
Com us ha ajudat el sopar benèfic 
que es va fer l’any passat?
Va ser tot un èxit! Ens va ajudar en 
aquesta fase d’ampliació de l’escola. 
Ara ja tenim nou professors, quan 
abans eren només quatre, i cent quin-
ze nens i nenes a les aules desde P1 
fins a sisè de primària. També ens va 
permetre ampliar el nombre d’infants 
apadrinats, i ara ja en són noranta-
nou!
Com és el teu dia a dia? Què és el 
que més t’agrada d’estar a Kènia?
No hi ha una rutina, i aquesta és una 
de les coses que més m’agraden 
d’estar aquí. La prioritat principal és 
la gestió del campament, ja que és el 

motor que fa que la resta sigui pos-
sible, però això implica moltes altres 
coses: gestió comunitària, l’escola –
ara la logística de l’escola també és 
molt més demandant, i a més, dedico 
moltes hores a la nostra àrea de con-
servació privada, un projecte del qual 
volem començar a parlar més... És in-
creïble poder viure i créixer en un en-
torn on la fauna encara és lliure, però 
també és un entorn molt amenaçat, 
i si no estem conscienciats en salvar 
la fauna i mantenir-la, tot aquest pa-
radís es perdrà. Amb els nens també 
fem molta educació mediambiental i 
de conservació de fauna, perquè si no 
aconseguim mantenir aquests espais, 
en realitat no haurem aconseguit el 
nostre propòsit i és part dels nostres 
pilars educatius.
Què és el que creus que és el més 
complicat que t’has trobat a l’hora 
de fer els projectes de l’associació?

La part burocràtica i administrativa, 
perquè no sempre segueix camins es-
tablerts; però també la relació amb la 
comunitat. Ara hi ha molt bona relació 
perquè fa molts anys que visc aquí, 
però tothom necessita el seu temps 
per agafar confiança, i cal respectar 
el seu procés perquè puguin veure 
que no busques un benefici personal, 
sinó que vols ajudar. La confiança te 
l’has de guanyar i no sempre és fàcil. 
Quins plans de futur té l’associa-
ció?
No hem establert encara cap nou 
projecte, sinó que el que creiem que 
fa falta és assentar l’escola. En ment, 
però, sí que tenim moltes altres idees 
com el dispensari mèdic, potenciar les 
ajudes per la conservació de la fauna i 
qui sap si més endavant podrem pen-
sar en una educació secundària.

Xènia Carreras

Medicina Estètica 
Dra. Yajaira Vera col. núm. 6739
tel.  623391475

Centre d'osteopatia i fisioteràpia
Especialistes en dolor crònic

Tel. 972 46 17 30 - 600507842
Carrer de Marina, 42 / 17244 Cassà de la Selva

B o n a  F e sta  M a j o r !
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